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چراسبزیجاتصادراتیایرانبرگشتمیخورد؟
یک مسئول صنفی با اشاره به مشکلات ترابری کشور گفت: 
ترکیه سبزیجاتش را به روز و ساعت با پرواز صادر می کند درحالی که 
بار صادرکننده ایرانی در بندر ممکن است چند روز معطل بماند و 
محصولات خراب شود. کشورهای جهان سال ها است به سمت 
حذف سموم پرخطر رفته اند. برخی از آنها به دنبال جایگزین 
محصولات  برای  زنبور  مانند  طبیعی  آفت کش های  کردن 
کشاورزی هستند. زنبورها ضمن گرده افشانی می توانند یکی از 
حشراتی باشند که به کمک کشاورزان آمده و منجر به دفع برخی 
آفات نباتی شوند. به عنوان مثال، روش استفاده از زنبورهای 
گون و تریکوگراما، بیشتر در مزرعه های پرورش ذرت و گوجه  درا
فرنگی کاربرد دارد. این امر علاوه بر کاهش هزینه های تولید 
برای کشاورزان، می توان امیدوار بود تا محصولاتی سالم تر عرضه 
شود. امروز برخی سموم از چرخه مصرف کشورهایی مانند 
روسیه، ترکیه و کشورهای اروپایی حذف شده و بنا است اتحادیه 
اروپا به زودی واردات محصولات تولیدی با سموم شیمیایی 
را ممنوع کند. سه شنبه ۴ دی ۱۴۰۳ وزیر جهاد کشاورزی در 
نشست خبری با خبرنگاران اعلام کرد، یکی از برنامه های وزارت 
جهاد کشاورزی تعیین حدود استاندارد و مصرف ۳۰ قلم سم تا 
پایان سال است. غلامرضا نوری قزلجه عنوان کرد: اما با توجه به 
مقدار واردات سم، میزان تولیدات داخل و آمار کشت محصولات 
کشاورزی، عدد مجموع سموم مصرفی کشور نشان می دهد در 
ایران کمتر از بسیاری از کشورها سم استفاده می شود؛ در نتیجه 
محصولات کشاورزی سالم تری در کشور تولید در حال تولید 
ل منطقی باشد زیرا  است. اما این موضوع نمی تواند استدلا
گر میزان استفاده از انواع آفت کش های شیمیایی نسبت  حتی ا
به تولید محصولات پایین باشد نخستین مسئله این است که 
استفاده مقدار کم سموم پرخطر بازهم سلامت جامعه را به 
مخاطره انداخته در کنار اینکه جایگزین کردن سموم ارزان تر با 
آفت کش های کم خطرتر و گران تر از سوی برخی کشاورزان خود 
موضوع دیگر در حوزه سلامت محصولات کشاورزی است. وزیر 
جهاد کشاورزی در ادامه اظهار کرد، ضمن اینکه در صادرات هم 
ع را شناسنامه  دار کنیم. موضوع صادرات  مکلف هستیم مزار
به دلیل ارزآوری آن، بخشی از منابع درآمدی دولت ها بوده و 
توانمندی اقتصادی یک کشور را نشان می دهد. امروز برگشت 
محصولات صادر شده یکی چالش های بخش کشاورزی است؛ 
به طوری که نماینده ریاست اتاق بازرگانی و صنایع فدراسیون 
روسیه در سفر به ایران و در اتاق تعاون تهران، درباره چرایی 
برگشت محصولات کشاورزی ایران به ویژه صیفی جات از روسیه، 
عنوان کرد که میوه و سبزی ایران در فروشگاه های زنجیره ای 
روسیه عرضه شده و استانداردهای مواد غذایی را این فروشگاه ها 
، ماندگاری و  تعیین می کنند. آنچه مسلم است آنها به ظاهر
کیفیت کالا، اهمیت زیادی می دهند. این مقام بازرگانی روسیه 
در ادامه سخنان خود اظهار کرد که ایران در صادرات محصولات 
کشاورزی به روسیه در آغاز راه است و ترکیه و مصر پیشتاز بوده و 
پس از این کشورها، آفریقای جنوبی و آرژانتین در جایگاه بعدی 
گر بخواهیم به مصداق های بیشتری بپردازیم باید به  قرار دارند. ا
محصولات گلخانه ای اشاره کنیم که بهره برداران درباره چیدن 
صیفی جات بدون طی شدن دوره کارنس ۲۱ روزه سموم به 
گر خیار از یک اندازه، بزرگ تر  این موضوع استناد می کنند که ا
شود فروش نخواهد داشت و به ناچار پس از ۱۴ روز باید چیده 
شوند. نکته مهم تر درباره محصولات صادراتی برگشته شده این 
است که متأسفانه این اقلام در بازار داخل توزیع شده و مردم 

خریداری می کنند.

گرههایصادراتیکجاست؟
، در  بنا بر گفته تولیدکنندگان سموم و آفت کش های کشور
حال حاضر ۶۰ درصد سموم تولید داخل کم خطر، ۲۲ درصد در 
سطح متوسط به لحاظ مخاطرات و ۱۸ درصد پرخطر هستند. 
مسعود گیل آبادی، رئیس انجمن صنایع تولیدکنندگان سموم 
در این خصوص به مهر گفت: صادرات کالا از کشور مبدا به مقصد 
برآمده از چند موضوع است. حتی راهکار جدی باید داشت تا راه 
صادرات تسهیل و تسریع شود. وی افزود: گاهی تولیدکننده 
رغبت به صادرات ندارد به دلیل تعهد ارزی و تفاوت قیمت ارز 
آزاد و نیمایی که بر عهده صادرکنندگان گذاشته شده است. 
وی ادامه داد: مسئله دیگر به ترابری بر می گردد که ما در این 
گر نماینده اتاق بازرگانی روسیه  خصوص مشکل جدی داریم. ا
عنوان می کند ایران در صادرات محصولات کشاورزی در ابتدای 
راه بوده و ترکیه در این بخش پیشتاز است به همین موضوع بر 
می گردد. وی عنوان کرد: ترکیه محصولات را به ویژه سبزیجاتش 
را به روز و ساعت با پرواز به روسیه صادر می کند؛ در حالی که بار 
صادرکننده ایرانی در بندر ممکن است چند روز معطل بماند و 
محصولات خراب شده یا از کیفیت آنها کاسته شود. موردی بوده 
که بار سیب ۱۵ روز در صف ترانزیت مانده تا بتواند از مرز رد شود.

نقصبزرگترویج
رئیس انجمن صنایع تولیدکنندگان سموم با اشاره به کیفیت 
سموم تولید کشور، توضیح داد: مسئله سموم به باقی مانده آن 
ک  در محصولات بر می گردد. از نام سم مشخص است که خطرنا
بوده و باید در مصرف آن برای محصولات با توجه به نسخه ای 
گر سمی  که تدوین شده، انجام شود. وی توضیح داد: حتی ا
با دوره کارنس یک روزه در اختیار گلخانه دار برای کشت خیار 
گذاشته شود، روزی که قرار است وارد بازار کند از ترس اینکه بار 
کپک نزند ممکن است دوباره از سم استفاده کند. این مسئول 
صنفی با اشاره به نقص ترویج، اظهار کرد: کسی باید آموزش داده 
و نهادی هم باید بر اجرای آن نظارت داشته باشد؛ به این ترتیب 
نباید شاهد باقی مانده سموم در محصولات کشاورزی باشیم. 
گیل آبادی با بیان اینکه برخی برای اینکه از تعهدات خود سر باز 
زنند عنوان می کنند برگشت محصولات مربوط به سموم است، 
گفت: در زمان مدیریت شاهپور علایی مقدم در سازمان حفظ 
نباتات، برگشت فلفل های دلمه از روسیه رخ داد. وی موضوع را 
در چندین جلسه مورد بررسی قرار داد. برگشت محموله صادراتی 
مربوط به سموم نبود، بلکه نوع سمومی بود که در کشور روسیه 
محدود شده و مقدار باقی مانده را کاهش داده بودند. این تغییر 
در کشور اعلام نشده بود. این عضو هیأت مدیره انجمن صنایع 
تولیدکنندگان سموم با بیان اینکه مشکل مربوط به تولیدکننده 
نیست، افزود: چند جلسه با گلخانه داران گذاشته شد و توجیه 
کردیم که همکاری نزدیک داشته باشیم؛ اینکه چه سمومی 

مصرف کنند که باقی مانده آن کمتر باشد.

اخبار

ح شد: در گفت وگو با ولی ا... سیف مطر

راشبانهگرانمیکنند؟ چرادلار
گفت:  مرکزی  بانک  اسبق  کل  رئیس 
معامله گرانی در بازار غیر رسمی حضور دارند که 
در بازار رسمی فعالیت نمی کنند و نمی خواهند 
رد پایی در معاملات داشته باشند. بنابراین 
همواره در بازارهای غیر رسمی حضور دارند 
و در بازار رسمی حضور ندارند. بنابراین، اثر 
خ در بازار  معاملات شبانه روز بعد بر روی نر
رسمی نشان داده می شود. ولی ا... سیف، 
رئیس اسبق بانک مرکزی در گفت وگو با ایلنا 
درباره چرایی قیمت گذاری شبانه نرخ ارز، اینکه 
آیا در ساعاتی از شب معاملات دلاری انجام 
می شود که نرخ کشف و تعیین می شود اظهار 
داشت: اصولا بازارهای غیر رسمی به موازات 
بازارهای رسمی در حاشیه عمل می کنند، 
معامله گرانی در بازار غیر رسمی حضور دارند که 
در بازار رسمی فعالیت نمی کنند و نمی خواهند 
رد پایی در معاملات داشته باشند. بنابراین 
همواره در بازارهای غیررسمی حضور دارند و 
در بازار رسمی حضور ندارند. اثر این معاملات 
روز بعد بر روی نرخ در بازار رسمی نشان داده 
می شود. وی افزود: در ساعاتی از شب هر چند 
که در بازار رسمی معامله ای انجام نمی شود که 
برروی نرخ دلار اثر بگذارد اما بازار غیر رسمی کار 
می کند و برای لحظه آغاز به کار بازار رسمی فردا 
نرخ می دهد. سیف همچنین درباره اثرگذاری 
ارزهای امارات، سلیمانیه و هرات بر روی بازار 
ارز ایران گفت: عموما بازار تبدیل ارز ایران این 
سه منطقه امارات، سلیمانیه و هرات هستند 
و تبدیل ریال به سایر ارزها در این سه بازار 
انجام می شود. طبیعی است کالاهای مرزی 
و کوله بری و همچنین قاچاقی که از افغانستان 
وارد کشور می شود نیاز به تسویه ارزی دارد. یا 
زائران ایرانی که عازم عتبات عالیات می شوند 
می کنند  خرید  ایرانی  پول های  چک  با  و 
نیاز به تبدیل دارند. رئیس کل اسبق بانک 
مرکزی افزود: بنابراین در چنین شرایطی بازار 
سلیمانیه و هرات فعال تر می شوند. در دوره 
کراتی که  مسئولیت در بانک مرکزی در مذا
با رئیس بانک مرکزی عراق داشتم، از سوی 
چک  تسویه  می داد:  توضیح  عراقی  طرف 
پول های ایرانی که از طریق یک شبکه صرافی 
به سمت سلیمانیه عراق هدایت می شود که 
کار اصلی آنها تبدیل ریال های ایران به دلار 
خ به  است. از آنجایی که این بازار علامت  نر
بازار ایران می داد در صدد بودیم به نحوی در 
مورد ساماندهی چک پول های ایرانی چاره 
کنیم و عملیات تبدیل آن به دلار را منضبط 
باید توجه داشت  کرد:  کید  تا کنیم. سیف 
خ ارز در ایران تحت تاثیر واقعیت های  که نر
اقتصاد کشور است. نرخ ارز تحت تأثیر تورم قرار 
می گیرد و به آن عکس العمل نشان می دهد. 
قابل توجه  اثرگذاری  وی همچنین درباره 
کید کرد: به  درهم امارات بر روی بازار ایران تا
دلیل اینکه حجم واردات ما از امارات زیاد 
است طبیعتا نرخ امارات تعیین کننده خواهد 
بود. هر تبدیل ارزی نتیجه مبادلات تجاری 
است که تسویه می شود. از آنجایی که حجم 
واردات و مراودات تجاری با امارات بالاست 
بنابراین درهم بیشترین اثر را در بازار ارز ایران 

خواهد داشت.

سپینوبانکصادرات658هزار
نفریشد

 تعداد استفاده کنندگان از خدمات پلتفرم 
ایران  صادرات  بانک  دیجیتال  بانکداری 
گذشت و حجم  »سپینو«، از ۶۵۸ هزار نفر 
مبادلات این پلتفرم از ۲۰۶ هزار میلیارد ریال 
محصول  از  افزون  روز  استقبال  کرد.  عبور 
راهبردی پلتفرم بانکداری دیجیتال این بانک 
با عنوان سپینو به طور هفتگی با دستاوردهای 
جدیدی از تنوع و سهولت استفاده مشتریان 
تعداد  که  طوری  به  است  همراه  بانک 
ثبت نام کنندگان در این نرم افزار به بیش از ۶۵۸ 
هزار نفر رسیده و 7۰ درصد آنها با انجام احراز 
هویت، از اغلب خدمات آن از جمله افتتاح 
کنش های  ترا غیرحضوری،  جدید  حساب 
کنش های پایا، ساتنا، پل،  انتقال به حساب، ترا
کارت به کارت و همچنین درخواست صدور 
، پرداخت قبض، خرید بسته  کارت، خرید شارژ
اینترنتی، فعال سازی پیامک و سایر امکانات 
این نرم افزار در بستری امن، دقیق و پرسرعت 
بهره مند هستند. طی ۵ ماه از ابتدای رونمایی 
از این پلتفرم بیش از دو میلیون و 9۶۰ هزار 
کنش به ارزش بیش از ۲۰۶ هزار میلیارد ریال  ترا
که انتظار می رود این  با سپینو انجام شده 
روند با استقبال بیشتر مخاطبان و مشتریان 
بانک، با افق های روشن تری در آینده همراه 
باشد. پلتفرم بانکداری دیجیتال سپینو با 
توسعه و به روزرسانی مستمر بر بستر سیستم 
عامل های iOS و Android، امروز به یکی از 
بهترین اپلیکیشن های پرداخت و خدمات 
بانکی و مالی در نظام بانکی کشور تبدیل شده 
که با تضمین امنیت، از سرعت و دقت مناسبی 
برای ارائه خدمات غیرحضوری و کاهش نیاز 
مراجعه به شعب بانک فراهم آورده است. برای 
نصب و استفاده از »سپینو« با مراجعه به آدرس 
اینترنتی: https://apps.bsi.ir   یا مراجعه به 
سایت رسمی بانک صادرات ایران به نشانی: 
www.bsi.ir  در بخش نرم افزارهای همراه، از 
قابلیت های محصول نوین و راهبردی بانک 

صادرات ایران خدمات آسان دریافت کنید.

: حذف  آرمان ملی– صدیقه بهزادپور
و  پیچیده  اقدام  یک  ملی  پول  از  صفر 
بررسی های  به  نیاز  که  است  چندبعدی 
دقیق و کارشناسانه دارد. این اقدام می تواند 
مزایا و معایب خاص خود را داشته باشد. 
با کاهش ارزش پول ملی بسیاری کشورها 
از پول  مانند ترکیه اقدام به حذف صفر 
ملی خود می کنند. ایران نیز در سال های 
فزاینده،  تورم  خ  نر به  توجه  با  گذشته 
خیز  عمل  این  انجام  برای  بار  چندین 
کنون عملیاتی نشده  که البته تا برداشت 
است. کارشناسان معتقدند این اقدام دارای 
مزایا و معایبی است که در هر حال نیاز به 
نظارت و بررسی های کارشناسانه در ابعاد 
گفته این افراد، به دلیل  مختلف دارد. به 
پیچیدگی های این اقدام، نیاز به نظارت و 
بررسی های کارشناسانه در ابعاد مختلف 
اقتصادی، اجتماعی و سیاسی وجود دارد. 
این بررسی ها باید شامل تحلیل های دقیق 
از وضعیت اقتصادی کشور، تأثیرات احتمالی 
بر روی اقشار مختلف جامعه و برنامه ریزی 
برای اجرای موفق این طرح باشد، در نهایت، 
باید  زمینه  این  در  تصمیم گیری  هرگونه 
کشور  با دقت و با توجه به شرایط خاص 

انجام شود. 

   سایه روشن حذف صفر
کاوه خلیلی،  گزارش »آرمان ملی«،  به 
گفت:  باره  این  در  اقتصادی  کارشناس 
از پول ملی معمولا  پیشنهاد حذف صفر 
در شرایط خاص اقتصادی و مالی و تورم 
ح می شود. این اقدام می تواند  شدید مطر
در زمان هایی که اقتصاد با مشکلاتی مانند 
تورم بالا، کاهش ارزش پول ملی و عدم ثبات 
قرار  توجه  مورد  است،  مواجه  اقتصادی 
گیرد. او افزود: بهترین زمان برای اجرای 
ح معمولا در شرایطی و زمان هایی  این طر
که  است که نرخ تورم به شدت بالا باشد، چرا
مواجه  بالا  بسیار  تورم  با  کشور  که  وقتی 
است، حذف صفر می تواند به ساده ترشدن 
معاملات و کاهش سردرگمی در قیمت ها 
کمک کند، در حقیقت این اقدام می تواند 
به بهبود روانی مردم و اعتماد به پول ملی 
گر ارزش پول ملی  کند. همچنین ا کمک 
کاهش یافته باشد، حذف صفر  به شدت 
می تواند به بازگرداندن اعتبار به پول ملی و 
افزایش اعتماد مردم به آن کمک کند. این 
کارشناس اضافه کرد: حذف صفر می تواند به 
ساده ترشدن حسابداری و معاملات کمک 
کند و همچنین هزینه های مربوط به چاپ 
و نگهداری اسکناس های با ارزش پایین را 
کاهش دهد. از طرفی نیز محاسبات مالی 
برای کسب وکارها و افراد ساده تر می شود و 
میزان کارایی اقتصادی را به میزان مطلوبی 
افزایش می دهد، البته حذف صفر از پول 
ملی باید در زمانی انجام شود که اقتصاد 
در حال بهبود باشد و زیرساخت های لازم 
برای اجرای آن )مانند سیستم های بانکی 
و مالی( آماده باشد. با این حال، حذف 

صفر از پول ملی نیاز به برنامه ریزی دقیق و 
اجرای صحیح دارد، زیرا ممکن است عواقب 
منفی نیز مانند افزایش قیمت ها یا ایجاد 
بی اعتمادی در مردم به دنبال داشته باشد، 
بنابراین، این تصمیم باید با دقت و با توجه 
به شرایط اقتصادی کشور اتخاذ شود. او با 
خ تورم حدود ۴۰ درصدی کنونی  اشاره به نر
و ضرورت انجام این کار بیان داشت: حذف 
صفر از پول ملی در شرایطی که ایران با تورم 
حدود ۴۰ درصدی مواجه است، می تواند 
نتایج مختلفی به دنبال داشته باشد. این 
اقدام در شرایط کنونی ایران، می تواند به 
کاهش سردرگمی در قیمت ها و تسهیل در 
معاملات کمک کند، قطعا با کاهش تعداد 
فهم تر  قابل  و  ساده تر  قیمت ها  صفرها، 
گر این اقدام به درستی  می شوند. از این رو ا
اجرا شود و همراه با سیاست های اقتصادی 
مناسب باشد، به افزایش اعتماد مردم به 
کرد، این اعتماد  کمک خواهد  پول ملی 
و  اقتصادی  وضعیت  بهبود  به  می تواند 
کاهش تقاضا برای ارزهای خارجی منجر 

شود. 

   تأثیر بر روان شناسی بازار
از  را یکی  ح  روانی این طر تاثیر  خلیلی 
پیامدهای اجرای آن دانست و ادامه داد: 
بر  مثبتی  تأثیر  است  ممکن  صفر  حذف 
روانشناسی بازار داشته باشد و احساس 
بهبود در وضعیت اقتصادی را ایجاد کند که 
در نتیجه آن انگیزه بیشتری برای افزایش 
مختلف  حوزه های  در  سرمایه گذاری 
ایجاد می شود. اما در عین حال باید توجه 
گر حذف صفر بدون اصلاحات  داشت که ا
اقتصادی و مالی همراه باشد، ممکن است 
تأثیر چندانی بر کاهش تورم نداشته باشد، 
)مانند  تورم  اصلی  عوامل  گر  ا واقع،  در 
افزایش هزینه ها یا عدم ثبات اقتصادی( 
حل نشوند، حذف صفر ممکن است فقط 
کارشناس  این  باشد.  ظاهری  تغییر  یک 
اضافه کرد: علاوه بر این اجرای این طرح نیاز 

به هزینه های اجرایی دارد، از جمله چاپ 
اسکناس های جدید و آموزش مردم در مورد 
تغییرات که در تمام این موارد باید هزینه ها 

نیز در نظر گرفته شوند. 

   خطر افزایش قیمت ها
او توضیح داد: در برخی موارد، حذف 
منجر  قیمت ها  افزایش  به  می تواند  صفر 
شود، زیرا برخی از فروشندگان ممکن است 
از این فرصت سوءاستفاده کنند و قیمت ها 
را افزایش دهند. از این رو همزمان با حذف 
اقدامات  برخی  انجام  ملی،  پول  از  صفر 
ح  احتیاطی می تواند به موفقیت این طر
کمک و از عواقب منفی آن جلوگیری کند. 
از جمله این موارد می توان به برنامه ریزی 
شامل،  مختلف  بخش های  در  دقیق 
و  اجرایی  مراحل  به  اِشراف  زمان بندی، 
، آموزش عمومی مردم  منابع مالی مورد نیاز
با برگزاری کارگاه ها و اطلاع رسانی عمومی، 
نظارت بر بازار و ممانعت از افزایش قیمت 
غیرمنطقی و حمایت از اقشار آسیب پذیر 
و  اقتصادی  تثبیت  برای  تلاش  جامعه، 
سیاست های  اجرای  با  تورم  خ  نر کاهش 
پولی–مالی مناسب و کنترل قیمت ها و... 
به کارگیری  و  مالی  زیرساخت های  توسعه 
تبدیل  خ  نر تعیین  بانکی،  نرم افزارهای 
مناسب و... از جمله پارامترهایی به شمار 
با  را  ح  طر این  اجرای  می تواند  که  می آید 
موفقیت همراه کند. او گزارش دهی به مردم 
ح و پیامدهای آن به  درباره نحوه اجرای طر
منظور افزایش اعتماد عمومی شرط موفقیت 
ح به مانند  دانست و افزود: اجرای این طر
ح دیگری باید با نظارت تام دولت در  هر طر
حوزه های مختلف به ویژه بازار همراه باشد. 
به علاوه حذف صفر از پول ملی باید با دقت 
و همراه با برنامه ریزی های اقتصادی و مالی 
مناسب انجام شود تا از نتایج منفی جلوگیری 
احتیاطی،  اقدامات  این  اجرای  با  شود. 
می توان به موفقیت حذف صفر از پول ملی 
کمک کرد و از عواقب منفی آن جلوگیری نمود. 

   به سوی ثبات اقتصادی
حذف صفر از پول ملی، موافقان و مخالفانی 
که  دارد، طرفداران این تصمیم می گویند 
کاربردی تر  این تغییر می تواند پول ملی را 
و هماهنگ تر با نیاز های مردم کند و ثبات 
اقتصادی به همراه داشته باشد. اما مخالفان بر 
این باورند که اقتصاد ایران در شرایط مناسبی 
قرار ندارد و حذف صفر ها نمی تواند به طور 
واقعی مشکلات را حل کند. برخی کارشناسان 
نیز معتقدند که تنها تغییر عدد ها نمی تواند 
مشکل اصلی کشور یعنی تورم بالا و بی ثباتی 
اقتصادی را حل کند. برای مثال، در زیمبابوه، 
هنگامی که این کشور با بحران تورم مواجه شد، 
حذف صفر از پول ملی برای مدتی کمک کرد، 
اما پس از مدت کوتاهی دوباره نیاز به حذف 
صفر های بیشتر پیش آمد. حسینی، رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس، معتقد است که 
چنین تغییراتی معمولا زمانی انجام می شود که 
اقتصاد کشور به ثبات برسد. او می گوید: باید اول 
تورم به مقدار قابل قبولی برسد تا این طرح به 
نتیجه برسد. تجربه کشور های دیگر مثل برزیل 
و آرژانتین نیز نشان می دهد که برای موفقیت 
چنین طرح هایی، باید ابتدا تورم را مهار کرده و 
ثبات اقتصادی را برقرار کرد. مظاهری، رئیس 
کل اسبق بانک مرکزی نیز گفته است که حذف 
صفر می تواند باعث سهولت در مبادلات مردم 
و کاهش تفاوت های زیاد میان ارز ها شود و این 
تغییر از لحاظ روانی تأثیر مثبتی خواهد داشت. 
به ویژه در مبادلات بین المللی، این تغییر 
می تواند به کاهش سردرگمی ها کمک کند. 
حالا باید دید در شرایطی که نرخ دلار به کانال 
تاریخی 7۰ هزار تومان رسیده و ارزش ریال بیشتر 
از همیشه پایین آمده، این طرح چه زمانی به 
نتیجه می رسد و آیا می تواند به وضعیت پولی 
کشور کمک کند یا خیر؟ آنچه مسلم است این 
است که هرچند حذف صفر می تواند تغییرات 
روانی مثبتی به همراه داشته باشد، اما برای 
موفقیت آن، لازم است که اقدامات بیشتری 
برای بهبود وضعیت اقتصادی و کنترل تورم 

انجام شود. 

»آرمان ملی« از پیامدهای حذف صفر از پول ملی گزارش می دهد

آغاز تحول با حذف صفر 
آزمودهها    امیدبهبهبودیاتکرار

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: شرایط سخت و فشارها 
زیاد است، اما می توان کارهای اساسی انجام داد و مشکلات 
را برطرف کرد. جلسه هم اندیشی اقتصاددانان و اساتید 
اقتصادی دانشگاه ها با عبدالناصر همتی وزیر امور اقتصادی 
و دارایی روز پنجشنبه - ۶ دی - به مدت ۴ ساعت در سالن 
جهاد وزارت اقتصاد برگزار شد. اساتید حاضر به بیان نظرات 
و انتقادات خود در خصوص شرایط اقتصادی روز کشور 
و سیاست های اقتصادی دولت چهاردهم پرداختند و 
پیشنهادات خود را به منظور برون رفت از وضعیت و مشکلات 
اقتصادی کنونی کشور مطرح کردند. عبدالناصر همتی وزیر 
اقتصاد در این جلسه، با قدردانی از حضور اقتصاددانان و 
اساتید حاضر در جلسه، هدف از برگزاری آن را بهره مندی 
کید ایشان در سیاست گذاری  از نقطه نظرها و نکات مورد تأ
و تصمیم سازی توسط دولت عنوان و نکات بیان شده 
توسط اقتصاددانان حاضر در جلسه را، بسیار مهم و راهگشا 
کید کرد: با اینکه شرایط سخت و  دانست. وزیر اقتصاد تأ
فشارها زیاد است، اما معتقدم می توان کارهای اساسی انجام 

داد و مشکلات را برطرف کرد.

   مصوبه قانون بودجه ۱۴۰۴ احتمالا توان حذف کارت 
سوخت را ندارد

سخنگوی صنف جایگاهداران کشور بیان داشت: موضوع 
سوختگیری و تخصیص یارانه سوخت پیچیدگی های خاصی 
دارد و با توجه به تجربیات قبلی، صرفا با جملات مصوب در 
قانون بودجه، جایگزینی کارت بانکی و حذف کارت سوخت 
به راحتی امکانپذیر نیست. رضانواز در گفت وگو با ایسنا، در 
خصوص حذف کار سوخت اظهار کرد: طی چند سال اخیر 

مساله جایگزینی تخصیص یارانه سوخت با استفاده از کارت 
بانکی به مالک خودرو و حذف کارت سوخت در دولت و 
مجلس بررسی شد و اقداماتی نیز صورت گرفت که نهایتا در 
قانون برنامه هفتم مقرر شد به صورت کامل در این خصوص 
مصوبه انجام شود که در نهایت به صورت ایده آل در قانون 
برنامه گنجانده نشد. او ادامه داد: حال با توجه به پیچیدگی 
های موجود، اینکه با چند جمله در قانون بودجه بتوان 
حذف کارت سوخت را رقم زد کمی بعید به نظر میرسد و این 
مورد نیازمند مصوباتی با جزییات و همراهی دولت از طریق 
مصوبه هیات وزیران یا آیین نامه های اجرایی دقیق است. 
وی افزود: برای مثال، مصوبه مجلس در قانون بودجه طی 
دو سال مبنی بر الزام به استفاده از کارت سوخت شخصی به 
طوریکه 9۰ درصد سوختگیری ها در بنزین با کارت سوخت 
شخصی افراد انجام شود، به رغم ایجاد مشکلات برای 
جایگاههای سوخت و ایجاد نارضایتی در بین مردم ،موفق 
نبود چرا که پیچیدگی های موجود برای اجرایی کردن آن، 
در مصوبه تعیین تکلیف نشده بود و الزام به تصویب آیین 
نامه اجرایی نیز در قانون وجود نداشت. وی ادامه داد: اینکه 
ساختار توزیع سوخت قدیمی و مستهلک است و باید تغییر 
کند و به جای استفاده از کارت سوخت، یارانه به مالکان 
خودروها از طریق کارت بانکی تخصیص یابد امکانپذیر است، 
به شرطی که در چند فاز انجام شود و چارچوب مشخص با 
برنامه زمانبندی و اجماع همه تصمیم سازان در دستگاه های 

اجرایی با مشورت بخش های خصوصی شکل بگیرد.
   

   حل ناترازی انرژی ۴ ماهه امکان پذیر نیست
کمیسیون انرژی مجلس ضمن مناسب  نایب رئیس 

ارزیابی کردن عملکرد وزارت نفت در تأمین سوخت زمستانی، 
کید کرد: رفع مشکل ناترازی انرژی زمان بر است و در ۳ یا ۴  تأ

ماه قابل حل نیست. 
کمیسیون انرژی  رمضانعلی سنگدوینی، نایب رئیس 
مجلس شورای اسلامی درباره مدیریت سوخت رسانی 
گفت: ممکن است مردم از  وزارت نفت طی ۴ ماه اخیر 
برخی خاموشی ها ناراحت باشند، اما وقتی در بطن ماجرا 
قرار بگیریم درک می کنیم که به واقع عملکرد وزارت نفت و 
مجموعه صنعت نفت در این شرایط، عملکرد مناسب و 
مطلوبی بوده است. وی افزود: مگر می شود ناترازی را در 
مدت ۳ یا ۴ ماه برطرف کرد، بی شک حل این چالش زمان بر 
است، همچنین معتقدم وزارت نفت از لحاظ مدیریتی 
وضع مطلوبی دارد و شخص وزیر نفت نیز از جنس صنعت 
نفت است، مشکلات را درک می کند و درصدد رفع آنهاست. 
نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس تصریح کرد: مهم ترین 
موضوع در حوزه انرژی، توجه به بهینه سازی مصرف است 
که در برنامه هفتم توسعه نیز به آن اشاره می شود، همچنین 
ایجاد سازمان بهینه سازی مصرف انرژی امری الزامی است. 
سنگدوینی با اشاره به موضوع توجه به سرمایه انسانی 
صنعت نفت بیان کرد: افزایش تولید نفت و گاز و توسعه در 
صنعت نفت در گرو رسیدگی به مشکلات معیشتی سرمایه 
انسانی این صنعت که نزدیک به 7۰ درصد بودجه کشور را 
تأمین می کند، است از این رو باید بیش ازپیش به این بخش 
توجه کرد. وی در پایان ضمن تشکر بابت همراهی مردم 
در پیوستن به پویش ۲ درجه کاهش دمای محیط افزود: 
همکاری مردم سبب شد چند میلیون مترمکعب در مصرف 

گاز صرفه جویی شود.

وزیر اقتصاد:

می توان مشکلات را برطرف کرد


